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«Канікули» на автокредит  
та іпотеку

Приватбанк запровадив до-
даткові «кредитні канікули» 
для позичальників за програ-
мами кредитування «Авто в 
розстрочку», «Житло в кредит» 
та «Кредит під заставу нерухо-
мості». 

Кредитні «канікули» нада-
ються банком клієнтам, що ма-
ють фінансові труднощі через 
обмеження, пов’язані з каран-
тином. Такі клієнти отримають 

право на перенесення строків 
усіх чергових платежів до 31 
липня 2020 року з відповідним 
укладанням додаткових угод 
до кредитного договору чи до-
говору лізингу після завершен-
ня карантину. 

У повідомленні зазначаєть-
ся, що для оформлення «кре-
дитних канікул» достатньо за-
повнити заявку на сайті банку.

Як уже повідомлялося, 31 
березня Верховна Рада ухва-
лила закон про обіг земель 
сільськогосподарського при-
значення. Однак частина депу-
татів, зокрема Юлія Тимошен-
ко, внесла законопроєкти про 
відміну цього закону. Мовляв, 
він порушує Конституцію та 
позбавляє український народ 
основного ресурсу – чорнозе-
мів. 13 квітня на пленарному 
засіданні Верховної Ради жод-
на із пропозицій не набрала 
необхідної кількості голосів. 

Це означає, що ринок землі 
в нашій країні розблоковано, 
і кожен власник  земельного 
наділу (паю), починаючи з на-
ступного року, за потреби, змо-
же його продати. Узаконення 
ринку землі продиктоване не 
стільки вимогами Міжнарод-
ного валютного фонду, скільки 
тим, що шляхом різних мані-
пуляцій орендарі заволоділи 
від однієї четвертої до однієї 
третьої частини орендованих 
земель. 

Ринок землі розблоковано

Святкуємо Пасху вдома

Шановна громадо!
Воскресіння Христове – 

це свято свят. Цього дня 
серця всіх християн сповню-
ються безмежною радістю. 
Це свято виводить нас за 
рамки суєтної буденності, 
єднає нас із Творцем.

Попросимо ж у Господа 
благословення! Нехай Ве-
ликдень додасть сили кож-
ному з нас і всій Україні для 
подолання випробувань, 
яких так багато випало на 
нашу долю в останні роки! 
Нехай не буде у наших сер-

цях місця для розчарування і 
недобрих помислів! Бажаємо 
усім міцного здоров’я, миру, 
достатку й Божої ласки. 

Христос Воскрес!  

Працівники АТ «Кіровоградське 
                               рудоуправління»

Палити траву буде дорого

Змінено умови орендної плати
Верховна Рада 13 квітня 

внесла зміни до держбюдже-
ту, який, зокрема, змінює умо-
ви орендної плати та виплати 
компенсацій для бізнесу. 

З моменту впровадження 
карантину і до його скасування 
плата за користування неру-
хомим майном підлягає змен-
шенню за вимогою наймача, 
який веде підприємницьку ді-

ляьність з використанням цьо-
го майна. 

Наймач може розраховува-
ти на зменшення плати упро-
довж всього часу, коли майно 
не могло використовуватися у 
підприємницькій діяльності в 
повному обсязі через запрова-
джені обмеження.

З Великоднем!

У зв’язку зі зростанням кіль-
кості смертей від COVID-19 
Міністерство охорони здоров’я 
рекомендує тимчасово до-
тримуватись таких правил при 
проведенні ритуальних обря-
дів: одночасно в приміщенні 
має бути не більше 10 людей, 
на кожну особу має припада-
ти не менше  10 квадратних 

метрів, дистанція між присут-
німи має бути не меншою 1,5 
метра,  заборонено цілувати 
тіло померлого,  поховання 
або кремація тіла мають здій-
снюватися у щільно закритій 
труні,  органи місцевого само-
врядування ведуть облік осіб, 
присутніх при похованні.»

Про обмеження при похованні

Минулого тижня в Обознівці 
було пошкоджено зупинку гро-
мадського транспорту  –  хтось 
розбив полікарбонатну панель. 
Того ж вечора з’ясувалося, 
кому вона заважала. 

Трьом місцевим хлопцям, 
два з яких – неповнолітні, до-
велося особисто познайоми-
тися з поліцейським офіцером 
громади Юрієм Береговим. 
Один з цієї трійці зізнався, що 
розбив панель. Поліцейський 
склав протокол про адміністра-
тивне правопорушення, його  

має розглянути суд. Тим часом 
АТ «Кіровоградське рудоуправ-
ління» відновило зупинку. 

Постане перед судом і жи-
тель Катеринівки, який не-
щодавно спокусився чужими 
грішми. Перебуваючи в мага-
зині «Мінерал», він привлас-
нив вміст гаманця, забутого 
на прилавку іншою людиною. 
Його негідний вчинок  зафіль-
мувала встановлена в закладі 
відеокамера, тож при зустрічі з 
поліцейським не було сенсу за-
перечувати  вину.  

Гарна зупинка муляла око  

Масові відвідини церков 
на Пасху можуть нівелювати 
успіхи в стримуванні епідемії 
COVID-19, досягнуті Україною 
завдяки карантину. Це сказав 
днями головний санітарний лі-
кар України Віктор Ляшко  в 
ефірі одного з телеканалів. 
Даючи пораду співвітчизникам 
святкувати Великдень удома, 
він зауважив, що сплеск захво-
рюваності можуть спричини-
ти недавні, на Вербну неділю, 
скупчення православних біля 
храмів. За словами Ляшка, 24 
квітня статистика щодо захво-
рюваності покаже, наскільки 
відповідально ставляться укра-
їнці до карантину. 

Тим часом Міністерство вну-
трішніх справ узгодило з Все-

українською радою церков та 
релігійних організацій  порядок 
проведення релігійних свят в 
умовах пандемії коронавірусу. 
Головна домовленість полягає 
в тому, що на богослужіннях у 
храмах може перебувати одно-
часно не більше 10 людей. Це 
– священник, прислужник та 
люди, які технічно обслуговують 
богослужіння, забезпечують 
онлайн-трансляцію служби. Ві-
ряни в коло цих осіб не входять. 
Усі, крім священника та людей, 
які співають на кліросі, повинні 
бути в масках чи респіраторах. 
На кожного має припадати не 
менше 5 квадратних метрів 
площі церковної споруди.

Також МВС і представники 
релігійних організацій домови-

лися про те, що віряни можуть 
відвідувати храми, але індиві-
дуально і не під час богослу-
жіння. У великому храмі, окрім 
священника, може перебувати 
одночасно не більше двох па-
рафіян, а у невеликому – лише 
один. Парафіяни зобов'язані 
бути в масках і не утворювати 
черг біля храмів.

Узгоджено й порядок освя-
чення пасок. У містах священ-
ники освячуватимуть паски в 
пекарнях, на заводах,  у магази-
нах, тож віряни зможуть купити 
ці вироби вже освячені. У селах 
вірянам дозволено виставити 
великодні кошики перед воріть-
ми, аби священники освячува-
ли  їх там. 

Закінчення на стор. 4

630 непрацюючим пенсіонерам придбала продовольчі набори Катеринівська сіль-
ська рада.  Вартість набору – 300 гривень.

Там – вершкове масло, олія, спагеті, твердий сир, ковбаса, печиво, чай. 
Днями ці пакунки розвезено по селах та роздано.

Гостинці до свята 

Президент Володимир Зе-
ленський підписав закон про 
посилення відповідальності 
за дії, спрямовані на забруд-
нення атмосферного повітря 
та знищення або пошкоджен-
ня об'єктів рослинного світу. 
Відтепер суттєво підвищують-
ся штрафи за забруднення 
атмосферного повітря, знищення або пошкодження об'єктів 
рослинного світу, порушення вимог пожежної безпеки в лісах 
та самовільне випалювання сухої рослинності або її залишків. 
Зокрема, забруднення або інша зміна природних властивостей 
атмосферного повітря шкідливими для життя, здоров'я людей 
або для довкілля речовинами, відходами або іншими матеріа-
лами промислового чи іншого виробництва, якщо це створило 
небезпеку для життя, здоров'я людей чи для довкілля, карати-
меться штрафом від 30 600 грн до 61 200 грн або обмеженням 
волі на строк до трьох років.

Ще жорсткіше покарання передбачено за знищення або 
пошкодження лісових масивів, зелених насаджень навколо 
населених пунктів, уздовж залізниць, а також стерні, сухих ди-
коростучих трав, рослинності або її залишків на землях сіль-
ськогосподарського.
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Із середини березня 
учні ліцею «Нова школа» 
навчаються, не виходячи 
з домівок. У такому ж ста-
новищі – вчителі. Про осо-
бливості навчання під час 
карантину розповіла ди-
ректор ліцею Ольга Буряк: 

– Це – навчання із за-
стосуванням дистанційних 
технологій. Перед тим, як 
запровадити його, ми про-
вели відповідне навчання 
вчителів. Розібратися в тех-
нічних тонкощах колегам 
допомогла наша вчителька 
інформатики. На сайті лі-
цею створено три блоги, по 
одному на корпус, на кож-
ному – сторінки вчителів. 
Ми, вчителі, публікуємо на 
них теми уроків, домашні 
завдання учням, посилан-
ня на відеоуроки тощо. Для 
зворотного зв’язку користу-
ємося вайбером. Створю-
ємо у вайбері групи. Діти 
фотографують виконані 
завдання і надсилають їх 
нам, вчителям. Для ство-
рення тестів користуємося 
порталами «Всеосвіта» та 
«На урок».  Що стосується 
уроків, які транслюються 
по телебаченню, вони тро-
хи відстають від навчаль-
ної програми ліцею і тому 
можуть прислужитися для 
повторення вивченого. 

– Вчителі, учні ма-
ють необхідні для дис-
танційного навчання 
технічні засоби?  

– Кожен вчитель має або 
стаціонарний комп’ютер, 
або ноутбук, або планшет, 
смартфон.  У школярів же 
в основному – смартфони. 
Якщо в когось удома немає 

доступу до інтернету, вчи-
телі шлють йому есемески 
чи голосові повідомлення. 
Або телефонують дитині. 

– Доводилося чути 
від вчителів, що їм 
складніше працювати 
в такому режимі, ніж у 
звичайному. Це так? 

– Так. Адже не бачиш 
реакції дітей, не знаєш, чи 
зрозуміли вони тебе. До 
того ж, читати повідомлен-
ня, які у великій кількості 
через вайбер шлють учні, 
– незручно. Іноді смартфо-
ни, які є в дітей, не відкри-
вають повідомлення, наді-
слані вчителями. 

– Читати електро-
нні листи з монітора 
комп’ютера – набагато 
зручніше. 

– Звісно. Але 
комп’ютери є не у всіх ді-
тей. 

– Чи дозволено учням 
телефонувати вчите-
лям? 

– Вони й телефонують, 
коли щось незрозуміло. І 
не тільки в час, визначений 
для консультацій.

– Чи всі учні ліцею, 
перебуваючи вдома, 
поза контролем вчите-
лів, добросовісно займа-
ються наукою?

– Дітей контролюють 
батьки. Діти навчаються 
згідно з розкладом, почи-
нають о дев’ятій. Уроки, 
звісно, – не по 45 хвилин, 
коротші. 

– А чи траплялися під 
час карантину випадки, 
коли учні ліцею  пере-
бували на вулицях без 
батьків?    

– Траплялося таке. Та 
ми пояснили батькам дітей 
про не припустимість такої 
поведінки. Розповіли й про 
розпорядження сільської 
влади, яким заборонено 
дітям перебувати на дитя-
чих, спортивних майданчи-
ках. 

– Вчителі деяких шкіл 
скаржаться, що їх при-
мушують до так званих 
чергувань в школі. 

– У нас такого немає. 
Усі вчителі працюють, пе-
ребуваючи вдома. Ми й 
засідання атестаційної ко-
місії провели онлайн.    

– Нині ліцей – під на-
глядом?

– Так, техперсонал – на 
роботі. Крім тих, кому за 
60. Вони – у відпустках. 
Ліцей готовий в будь-який 
момент відчинити двері 
для вчителів і учнів.   

– Вчителі звикають 
до роботи в умовах ка-
рантину? 

– Ні. І вчителі, й учні хо-
чуть в школу. Усі відчули на 
самоті, настільки важлива 
жива комунікація.  А поки 
триває карантин, вчителі 
постійно вигадують різні 
новинки, аби пожвавити 
спілкування з учнями.  

Періодично влаштовує-
мо різні челенджі . Напри-
клад, фотографувалися в 
масках, публікували фото 
на сторінці закладу в фей-
сбуці. 

Можливо, створимо ві-
деофільм про навчання під 
час карантину. 

Розпитував  
Віктор ІВАНЕНКО 

Уже скучили за школою 

Виявлення медиками хво-
роби COVID-19 у жительки Во-
лодимирівки Кропивницького 
району спонукало Катеринів-
ську сільську раду  вжити до-
даткових заходів, спрямованих 
на непоширення коронавірусу 
SARS-CoV-2. 

Зокрема, працівники кому-
нального підприємства «Об-
рій», використовуючи спе-
ціальну техніку, обробили 
дезінфікуючим розчином воло-
димирівські вулиці.   

Що стосується хворої, ця 
пенсіонерка після лікування в 
обласній лікарні перебуває вдо-
ма, в самоізоляції.  В самоізо-
ляції – і родичі хворої, які кон-
тактували з нею. Соціальний 
працівник купує харчі для цих 
людей і приносить їм додому. 
Контактів з ними соцпрацівник 
не має. 

Катеринівська сільська рада 
забезпечила масками й дезін-
фікуючими засобами персонал 
місцевої бюджетної сфери. 
Маски є в продажу в аптечних 
пунктах у Володимирівці та в 
Олексіївці. Для жителів Лісного 
було організовано виїзну торгів-
лю масками. 

Як уже повідомлялося, КП 
«Обрій» придбало для своїх 
працівників амуніцію, призначе-
ну для дезінфекції. 

Виконавчі органи Катеринів-
ської сільської ради нині працю-
ють з урахуванням обмежень, 
встановлених урядом на період 
карантину. Прийом громадян 
обмежено до мінімуму, консуль-
тації – по телефону. Громадяни 
звертаються в сільраду в кри-

тичних ситуаціях. Наприклад, 
якщо потрібен документ про на-
родження чи смерть.   

Про обстановку у Володи-
мирівці «Нашій громаді» розпо-
віла Світлана Ніколаєнко, де-
путат Катеринівської сільської 
ради від цього села. 

За її словами, відтоді, як в 
Україні запроваджено каран-
тин, у Володимирівці все менше 
людей появляється на вулицях, 
особливо після того, як стало 
відомо про зараження корона-
вірусом місцевої жительки.  

– Дуже поменшало в мага-

зині відвідувачів, заходять туди 
по двоє, неодмінно в масках, 
в основному самошитих, – за-
уважила Світлана Ніколаєнко. 
– Люди налякалися.  Поліцей-
ський офіцер громади теж до-
клав зусиль до того, аби в селі 
виконувалися постанови уряду 

та розпорядження місцевої вла-
ди, якими передбачені каран-
тинні заходи. Заставши якось 
на вулиці дітей, поліцейський 
настійливо рекомендував їм 
розходитися по домівках.  

Депутат Ніколаєнко повідо-
мила, що завдяки поліцейсько-
му ще й припинила рибалити у 
Володимирівці група кропивни-
чан.

– Вони ходили в наш мага-
зин без масок, поки одна наша 
жителька не зробила розголос 
про це у фейсбуці. Після втру-
чання поліцейського ті люби-
телі риби в нашому селі не по-
являються, – сказала Світлана 
Іванівна.  

– Частина володимирівців 
через карантин опинилася без 
роботи, – продовжила депу-
тат. – Це люди, які працювали 
в Кропивницькому і не мають 
власного транспорту, аби до-
биратися туди. Ті, які мають 
автомобілі, продовжують пра-
цювати в місті. Деякі беруть із 
собою односельців, котрі без 
авто. Дехто, аби не втратити 
роботу, винайняв у місті квар-
тиру. Тим часом усі садимо кар-
топлю. І жартуємо: треба, щоб 
відстань між рядками була не 
менше двох  метрів. Щоб сапа-
ти на безпечній дистанції одне 
від одного.    

 – Як і раніш, у село раз на 
тиждень приїздить поштова ма-
шина. Виконує свої обов’язки 
соцпрацівник. На жаль, дове-
лося зупинити культурну робо-
ту. А ми таку гарну програму 
розробили до Дня матері, який 
відзначається у другу неділю 
травня, – сказала Світлана Ні-
колаєнко як керівник володими-
рівського клубу. 

Поліцейський офіцер Кате-
ринівської ОТГ Юрій Береговий 
підтвердив слова Світлани Ні-
колаєнко про те, що внаслідок 
його втручання у Володимирів-
ці припинили рибалити гості з 
Кропивницького. 

– І не тільки у Володимирів-
ці, а й в інших селах ОТГ, –  ска-
зав офіцер. – Місцеві мені теле-
фонували, обурювалися: «Самі 
утримуємося від риболовлі в 
цей час і  не хочемо, щоб чужі 
тут рибалили. Ще інфекцію за-
несуть». Я виїздив до тих став-
ків, пояснював рибалкам, що  
постановою уряду заборонено 
відвідування парків, скверів, 
зон відпочинку, лісопаркових та 
прибережних зон. Рибалки не 
заперечували, згорнули снасті 
й поїхали додому. Узагалі, від-
коли карантин, у мене не вини-
кало конфліктів з людьми, яким 
висловлював зауваження. 

Віктор КРУПСЬКИЙ    

На карантині: в магазин – у масці, рибалити – 
заборонено, а картоплю садити – можна й треба 

Мешканці Кіровоградщини без 
особистого відвідування сервісних 
центрів можуть вирішити питання, 
пов’язані з нарахуванням, виплатою 
пенсій, отриманням довідок, консуль-
тацій, роз’яснень. Для цього треба 
лише скористатися «кабінетом стра-
хувальника» на вебпорталі Пенсій-
ного фонду України (http://portal.pfu.
gov.ua). 

Роботодавець має можливість 
отримати необхідну інформацію про 
страховий стаж своїх працівників для 
нарахувань виплат за лікарняними 
листами, а саме: 

замовити довідки в електронному 
вигляді з QR-кодом за ф. ОК-7 (з 2011 
року та лише за період перебування 
у трудових відносинах з даним ро-
ботодавцем) та за ф. Додаток 9 про 
страховий стаж працівника за період 
з 2004 року; 

надати сканкопії трудових книжок 
працівників; 

переглянути стан подання звіт-
ності та стан розрахунків з ЄСВ (не-
доїмка, пеня і штраф, переплата) 
за найманих працівників (за даними 
Державної фіскальної служби Украї-
ни).

Також, не виходячи з дому, отри-
муючи необхідну інформацію через 
«особистий кабінет» на вебпорталі 
Пенсійного фонду України, можуть 
вирішити пенсійні питання застра-
ховані особи та пенсіонери. Про це 
повідомила заступник начальника 
управління – начальник відділу су-
проводження інформаційних систем 
та електронних реєстрів № 1 управ-
ління інформаційних систем та елек-
тронних реєстрів головного управ-
ління Пенсійного фонду України в 
Кіровоградській області О. Пухарь.

Швидко, зручно

Як уже повідомлялося, першо-
го квітня нинішнього року в зв’язку 
з поширенням в Україні гострої рес-
піраторної хвороби COVID-19  уряд 
передбачив одноразову виплату по 
1000 гривень  окремим категоріям 
населення. 13 квітня Верховна Рада 
ухвалила зміни до Державного бю-
джету на 2020 рік, що дає можливість 
розпочати виплату допомоги вже в 
нинішньому місяці. 

Ось кому вона передбачена:
– пенсіонерам, розмір пенсії яких 

з урахуванням передбачених законо-
давством надбавок, підвищень, до-
даткових пенсій, цільової грошової 
допомоги, сум індексації пенсії, щомі-
сячної компенсації у разі втрати году-
вальника внаслідок Чорнобильської 
катастрофи та інших доплат до пен-
сій, встановлених законодавством, 
не перевищує 5000 гривень станом 
на 1 квітня 2020 року;

– одержувачам державної соціаль-

ної допомоги – особам з інвалідністю 
з дитинства та дітям з інвалідністю 
(крім осіб з інвалідністю з дитинства 
та дітей з інвалідністю, які одночасно 
з цією допомогою отримують пенсію 
у зв’язку з втратою годувальника або 
державну соціальну допомогу дитині 
померлого годувальника, передбаче-
ну Законом України «Про державну 
соціальну допомогу особам, які не 
мають права на пенсію, та особам з 
інвалідністю»);

– одержувачам державної со-
ціальної допомоги – особам, які не 
мають права на пенсію, та особам з 
інвалідністю; 

– одержувачам тимчасової дер-
жавної соціальної допомоги – непра-
цюючій особі, яка досягла загального 
пенсійного віку, але не набула права 
на пенсійну виплату.

Хто отримає 1000 гривень
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Далеко не всі з нинішніх 
жителів Катеринівки тут 

появилися на світ. Хтось наро-
дився на Донбасі, хтось – аж на 
Далекому Сході. Одні приїхали 
працювати в тутешньому кар’єрі, 
інших, як вони висловлюються, 
доля сюди закинула. До останніх 
відносить себе й Марина Іванів-
на Сіраченко.

Про те, що вона із Західної 
України, точніше з Буковини, тут 
знає чи не кожен. Хоча, коли ми 
зустрілися, не відчув акценту, 
характерного для жителів того 
краю.

– Та я ж тут з початку сімде-
сятих років живу, – пояснила жін-
ка. – Тільки коли додому їзджу, 
то розмовляю по-нашому, по-
домашньому.

На Кіровоградщині вона 
опинилася після закінчення 
Чернівецького кооперативного 
технікуму. Приїхала за направ-
ленням. Мала працювати то-
варознавцем у Кіровоградській 
райспоживспілці, але попроси-
ли підмінити завідуючу олексі-
ївським магазином, яка пішла в 
декретну відпустку. 

– Мене запевнили: тільки на 
місяць, не довше. Місяць минув, 
заміни не знайшлося, та я вже 
й сама не хотіла повертатися в 
райцентр, – каже Марина Іванів-
на. 

Я здогадуюся, що могло так 
змінити її плани.

–  Не інакше як якийсь із міс-
цевих хлопців сподобався? 

Жінка всміхається.

– Микола Сіраченко щойно з 
армії прийшов. Познайомилася 
у клубі на танцях. Одружилися, 
через рік переїхали жити до Ка-
теринівки.

– Мені розповіли, що в тех-
нікумі ви захоплювалися вело-
сипедним спортом, – повертаю 
спогадами співрозмовницю в 
юність.

– Було таке, – відповідає. – Я 
навіть до збірної Чернівецької 
області входила, брала участь в 
різних змаганнях. Спортом тоді 
всі прагнули займатися.

– Не те, що нині?
– Ой, не те!.. Любов до спор-

ту нам прищеплювали в школі. 
Кожен день там починався із 
фіззарядки. Всі шикувалися на 
шкільному подвір’ї й виконува-

ли вправи. Ніхто не сачкував, не 
ховався, бо тоді був культ здо-
рового способу життя, і всі від-
відували спортивні секції, трену-
валися. Мені здається, не було 
такого виду спорту, який би в на-
шій школі не розвивався.

– А сьогоднішніх дітей не ві-

дірвеш від комп’ютерів, планше-
тів…

– Це не нормально. Це не до-
дає їм здоров’я. Пригадую, в нас 
не було жодної неділі, щоб на 
стадіоні не збиралося все село. 
Грали у футбол, волейбол, ходи-
ли на екскурсію в гори. 

– Коли ви почали працювати 
в Олексіївці, якою була сільська 
торгівля?

– Тоді в кожному селі був ма-
газин, а в деяких – і по кілька 
магазинів. Продавалися як про-
довольчі, так і промислові това-
ри. Найбільшим попитом корис-
тувалися килими, холодильники, 
меблеві гарнітури. Якщо якогось 
товару не вистачало, записува-
лися в чергу.  

– Якої якості були товари?  

– Різної. Якщо брати про-
мислову групу, то, звичайно ж, 
вітчизняні товари за якістю по-
ступалися імпортним. А ось 
продукти харчування були дуже 
якісні. Всі – натуральні, виро-
блені з дотриманням ГОСТів. Не 
дай боже, трапиться якась не-

відповідність, відразу ж знатим-
уть і в санстанції, і в народному 
контролі. Одного разу на нас 
поскаржилися в районну газе-
ту – нібито продаємо вершкове 
масло не таке, як завжди, та ще 
й за іншою ціною. Перевірили. 
Виявилося, що масло дійсно не 
таке, як завжди, а якісніше, бо 
готувалося на експорт, але з яки-
хось причин потрапило в сільські 
магазини.

– Відпускали товари в набір?
– Як же без нього? Це ж село. 

Сьогодні в людини немає гро-
шей, а їй щось дуже потрібно, 
то чому ж не виручити, не піти їй 
назустріч? Практично в кожному 
магазині вівся зошит, до якого 
записували тих, хто брав товар 
у борг. 

– У Катеринівці ви теж спо-
чатку працювали за спеціальніс-
тю. Чим найбільше запам’ятався 
той період?

– Тим, що тоді в місцевих 
магазинах було все. Ніби при 
комунізмі. Керівництво рудника 
добилося, щоб для гірників то-
вари поставлялися регулярно і 
найкращі.  До нас навіть з міста 
приїздили скуплятися.

– А потім усе зруйнувалося, 
і ви змушені були шукати робо-
ту…

– Влаштувалася на рудник 
лаборантом. Необхідні знання 
здобула на курсах у Харкові, 
вчилася в колег, для чого навіть 
їздила на інші рудники. Так і до-
працювала до пенсії. Пишаюся, 
що теж належу до ветеранів цьо-
го підприємства.

– Часто буваєте на батьків-
щині?

– Майже щороку. Могили 
батьків провідую, з рідними та 
однокласниками зустрічаюся, до 
церкви ходжу. Я й тут стараюся 
на свята потрапити до церкви в 
місті. Так мене з дитинства ви-
ховували.

– Мені розповіли, що ви й бу-

ковинське вбрання із собою при-
везли.

– Привезла, аякже. Це ж для 
нас святе. Дуже гарну сорочку, 
вишиту бісером, мала, турпан 
(святкова хустка. – Авт.), інші 
речі. Мала, бо подарувала пле-
мінниці – хай береже пам’ять 
про наш край.

– Буковинські страви часто 
готуєте?

– Ну, звичайно ж. Наприклад, 
бануш, страви з квасолі, гри-
бів. Всі, кого пригощаю, кажуть, 
смачно.

Наприкінці розмови дізнаюся, 
що Микола Сіраченко помер на 
початку двотисячних років. Нині 
у Марини Іванівни інший чоло-
вік – Михайло Обрежа. Знайомі 
були ще з Олексіївки, й Михай-
ло Іванович навіть симпатизував 
молодій завідуючій магазину. Зі-
йшлися, коли залишилися одні. 
Разом уже чотирнадцять років. 
Це теж – доля.

Сергій ЗАДОРОЖНИЙ
На знімках: Марина Іванів-

на; із сином Сергієм; в буковин-
ському однострої (стоїть).

Марина Сіраченко: Тоді в катеринівських  
магазинах було все. Ніби при комунізмі

Через 300 років після Переяславської ради 
1954 року в СРСР помпезно святкували 300-річчя 

Переяславської ради – зібрання козацької старшини під 
проводом гетьмана Богдана Хмельницького, після якого 
Гетьманщина перейшла під протекторат Московсько-
го царства. Цю подію було трактовано як возз’єднання 
України й Росії. «Правда» – головна в СРСР газета –  в 
номері за 12 січня 1954 року опублікувала величезну 
статтю на цю тему, ішлося про те, що «український на-
род, перебуваючи під загрозою знищення, постійно вів 
боротьбу проти гніту чужоземних поневолювачів за свою 
свободу та незалежність і водночас возз'єднання із Росі-
єю». Що цікаво, до 1954 року термін  «возз’єднання»  в 
цьому контексті радянською пропагандою не вживався. 
Пік заходів, присвячених так званому возз’єданню, при-
пав на травень 1954-го.  Тоді в Києві, Львові та Москві 
пройшли військові паради. А по всій УРСР – в закладах 
освіти, культури, на заводах, фабриках, в колгоспах  – 
читалися лекції про дружбу українського й російського 
народів, проводилися концерти. Програмним художнім 
твором для розуміння теми «возз'єднання» стала дво-
томна епопея Натана Рибака (до речі, уродженця Кіро-
воградщини) «Переяславська рада».  

Долучилися до цієї  кампанії і комуністи колгоспу імені 
Шевченка, який діяв в нашій Олексіївці. Про це свідчить 
план роботи первинної організації КПУ на травень 1954 
року. У документі зазначається: має бути підготовлено  
доповідь про 300-річчя возз’єднання України з Росією. 

Розподілили агітаторів 
Того ж травня, 19 числа, відбулися збори комуністів 

цього колгоспу, на яких секретар первинної організації П. 
Сіраченко доповів про агітаційно-масову роботу. Висту-
пили також Федотова (заявила, що «агітаційна робота 
серед колгоспників відсутня»), Недорєз (сказав: «роботу 
агітаторів слід перевести в поля»), Ковальов (покрити-

кував завідуючого лекторієм Медведєва), Плотніков (за-
уважив: «в колгоспі немає засобів наглядної агітації»). З 
цією критикою погодився голова сільради П. Теніченко. 
Визнавши, що агітробота в колгоспі – занедбана, ко-
муністи закріпили за  певними ділянками виробництва 
агітаторів.  Зокрема, за польовими бригадами відпові-
дальними призначили Олександру Мельник і Валентину 
Жосан, за тракторними – Миколу Салова й  Івана Шпи-
льового, за городньою – Галину Коваль, за будівельною 
– Миколу Зубаренка, за тваринницькою –  Розу Єгорову, 
Клавдію Губу, Галину Нагорну.  

Сільгоспкультура №1 
19 червня колгоспні комуністи розглядали питання 

про догляд за посівами і підготовку до збирання врожаю. 
Виступив і тесля Никифір Пасічник. Він нарікав, що куз-
ня і теслярська майстерня – перевантажені, бо поступає 
на ремонт багато інвентаря.  Ланкова Марія Правда обу-
рювалася слабкою дисципліною в господарстві. «Дехто 
не працює на колгосп, заготовляє сіно для власних ко-
рів», – заявила. Учасники зборів постановили:  в кол-
госпі за день має бути завершено проривання буряка. 
Також партійці дали таку настанову колгоспникам:  «при-
ступити до пасинкування кукурудзи; враховуючи цінність 
цієї культури, мобілізувати на цю роботу все працездат-
не населення, в тому числі підлітків».

Як відомо, 1954 року тодішній перший секретар ЦК 
КПРС Микита Хрущов вперше порушив питання про 
необхідність масштабного поширення кукурудзи.  Ви-
робництво кукурудзи, запевняв Хрущов, мало розв’язати  
відразу дві проблеми радянського агропрому – брак зер-
нових і брак кормів для тваринництва.

Партійців – на ключові посади 
21 жовтня колгоспні комуністи обрали  секретарем 

парторганізації  Павла Григоровича Теніченка, його за-
ступником – Григорія Григоровича Сіраченка.  На тих же 

зборах парторганізація шпетила одного зі своїх членів, 
який не платив вчасно партвнесків, запізнювався на збо-
ри.  Йому оголосили догану. Ішлося й про розстановку 
комуністів на посадах в колгоспі. Зокрема, було конста-
товано, що  Г. Сіраченко – завідуючий свинофермою,  Г. 
Вдовиченко – моторист млина,  П. Давидчук – охорон-
ник току, П. Теніченко – голова сільради, Ф. Медведєв 
– директор семилітньої школи. «Не всі комуністи на ви-
рішальних посадах в колгоспі», – висловив невдоволен-
ня такою ситуацією Г. Сіраченко.  Учасники зборів ухва-
лили: рекомендувати правлінню призначити завідуючим 
молочно-товарною фермою Григорія Вдовиченка. 

14 грудня 1954 року вони ж розбиралися, чому Гри-
горій Вдовиченко не справляється з функціями завфер-
мою (дійшло до того, що доярки доїли корів двічі на день 
замість трьох). Вдовиченко пообіцяв виправити стано-
вище,  йому повірили. 28 грудня на партійних зборах 
його висунуто в члени Олексіївської виборчої комісії з 
виборів до Олексіївської сільради.  В протоколі партзбо-
рів зазначається, що Григорій Вдовиченко народився 
1915 року, його освіта – 4 класи школи.      

Незадовго до того, 27 листопада, на партійних збо-
рах висунуто кандидатом в народні засідателі Григорія 
Сіраченка. Сіраченко народився 1915 року,  освіта – 7 
класів школи.

За матеріалами Державного архіву Кіровоград-
ської області підготував Віктор КРУПСЬКИЙ

Колгоспні хроніки



Що їсти для збереження здоров'я
Потрібно звести до мінімуму вплив 

шкідливих чинників – вживання рафінова-
ної переробленої їжі, напоїв із тривалим 
терміном зберігання, смажених м’яса, 
риби та овочів, копченостей, заплісняві-
лих продуктів та ліків. 

Збалансоване харчування включає 
щоденне вживання білків, жирів, вуглево-
дів, вітамінів, мінералів, фітохімічних ре-
човин та води у достатній кількості.
Правильні білки – тривале життя 

Для того, щоб організм працював без 
"збоїв", слід звернути увагу на якісний 
склад білків – надавати перевагу рибі, 
птиці, молочним продуктам та яйцям.

А от червоного м’яса, багатого на за-
лізо, має бути менше: залізо і в організмі 
"іржавіє", прискорюючи процеси старіння.

Полегшує засвоєння м’яса його пра-
вильна кулінарна обробка: попереднє за-
мочування у маринадах (соках, вині, кефі-
рі), подрібнення (частіше вживайте парові 
котлетки), варіння, рідше – тушкування (у 
воду виходять пурини, антибіотики та гор-
мони, які містяться у м’ясі).

Не забувайте і про рослинні білки: зба-
гачуйте страви меленими горіхами та бо-
бовими (у подрібненому вигляді і горіхи, і 
бобові краще засвоюються).

Корисні жири – міцне здоров’я 
Без жиру в організмі не синтезуються 

гормони, не засвоюються жиророзчинні 
вітаміни, не функціонує нервова система, 
клітини беззахисні перед вірусами.

Тому жири, які ми 
споживаємо, потребу-
ють якісного вибору: 
особливо важлива при-
сутність омега-3 жирних 
кислот (насіння льону, 
риб’ячий жир, оселе-
дець, скумбрія), моно-
ненасичених (оливкова 
нерафінована олія, аво-
кадо), фосфоліпідів (до-
машня сметана – 1 ст. л. 
на день, м’який сир, ва-
рене нам’яко яйце).

Жир смажених страв 
створює умови для розвитку атероскле-
розу, діабету 2 типу, хвороб Альцгеймера, 
Паркінсона та раку.

"Швидкі" вуглеводи –  
у "чорний" список 

Вуглеводи – це джерело енергії для 
мозку, м’язів і еритроцитів. Вживати вуг-
леводи потрібно не менше 300 г на день, 
але вибирати т. зв. повільні (які засвою-
ються повільно) – листову зелень, овочі 
(помідори, моркву, гарбуз, буряк, цибулю), 

каші (вівсяну, гречану), ягоди (малину, 
чорниці, смородину, журавлину), менше 
– фрукти (краще – слива-угорка, яблука, 
цитрусові).

Вживання білого цукру бажано звести 
до мінімуму, якщо важко – то додавати 
його в суміш кефіру і ягід – білок, що міс-
титься у кефірі та харчові волокна ягід не 
дадуть цукру швидко потрапити у кров.

! Передчасне старіння та хвороби 
"люблять" цукор, зокрема це стосу-

ється раку. 

Харчові волокна – роки до життя 
Харчові волокна, клітковина, пекти-

ни – це природні речовини: оболонки, 
що залишаються після обмолочування 
злакових, відтискання соку з фруктів, ово-
чів, листя, желе після запікання яблук та 
варіння буряка. Вони є природним погли-
начем для токсичних речовин, "поганого" 
холестерину, надмірної кількості глюкози, 
вірусів, бактерій, які потрапляють з їжею, 
або утворюються у кишечнику.

Ці "волокна життя" захищають нас від 
діабету, хвороб судин, ожиріння, перед-
часної старості та раку.

! Візьміть за правило їсти продукти 
у їхньому природному вигляді. Оби-

райте фрукти та ягоди, а не соки; каші з 
цілого зерна, а не мюслі та готові снідан-
ки; свіжі та квашені овочі, а не кетчупи та 
майонези; висівковий або зерновий хліб, 
а не пухкі батони.

Кисломолочні продукти –  
міцний імунітет, свіжий вигляд 

Наш кишечник – це поле битви корис-
них та хвороботворних бактерій. Дружні 
мікроорганізми допомагають перетрав-
лювати та засвоювати їжу, знешкоджують 
кишкові токсини, виробляють деякі вітамі-
ни. Солодка їжа, ліки, зокрема антибіоти-
ки та сульфаніламіди у прямому розумінні 
вбивають корисну мікрофлору. 

! Для перемоги корисних бактерій по-
трібна регулярна "підмога" у вигляді 

склянки кисломолочного напою перед 
сном.

Закінчення – у наступному номері.

«Наша ГРОМАДА» – загальнополітичне видання. 
Засновник – ПАТ «Кіровоградське рудоуправління».
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Ваше здоров'я

 Такої думки – й кропивничан-
ка Інна Корінь, хобі якої – виго-
товляти декор з природних ма-
теріалів. У своїй творчості вона 
головним чином використовує 
деревину, сіно, мішковину. 

– Гілки, сіно привожу з Обо-
знівки, де мешкають батьки, – 
розповідає Інна. – Часто буваю з 
чоловіком у Карпатах, звідти не-
одмінно повертаємося з шматка-
ми смерекових стовбурів, з шиш-

ками. Чоловік уже й не радий, бо 
вантаж – не легкий. 

За словами Інни, зайнялася 
цим ремеслом вона під впливом 
творчої атмосфери в дитсадку, 
де працює психологом.  Мовляв, 
тамтешня стихія – рукоділля. 

На запитання про джерело 
ідей (чи не в інтернеті черпає 
їх?), Інна відповідає: 

– Вони самі приходять. Поба-
чу паличку, що валяється, і вже 
уявляю її як елемент майбутньо-
го витвору. Це – ніби манія.   

Інна не характеризує свій 
жанр як унікальний.  

– Та сподіваюся, що виро-

била власний творчий почерк, 
– каже.

Дещо з її витворів прикрашає 
інтер’єр власного помешкання, 
багатенько подарувала та про-
дала. Так, вона виготовляє де-
коративні віночки, панно й на за-
мовлення. 

– Приємно, коли смак замов-
ника збігається з моїм, – зізна-
ється. – Коли та людина, як і я, 
бачить красу в простоті, а не в 
блискітках.

Віктор КРУПСЬКИЙ  

Краса – в простоті  

Що треба знати про старіння

«Все на свете из пластмассы» – у справедливості  цієї 
пісні «Спліна» щоразу переконуюся, заходячи в магазини, 
де торгують предметами інтер’єрного  декору. Не спере-
чатимуся, силіконові й латексні квіти високого гатунку 
виглядають ефектніше, ніж справжні, та й догляду не по-
требують, і тому попит на штучну красу, мабуть, зрос-
татиме. Але є й люди, які переконані: предмети для душі 
мають бути натуральними.

Закінчення. Початок на стор.1

Таким чином вдасться міні-
мізувати кількість контактів між 
людьми.

МВС заявило, що патруль-
ні поліцейські толерантно 
роз'яснюватимуть необхідність 
виконання правил карантину ві-
рянам, які поставлять під сумнів 
заборони. Міністерство культури 
й інформаційної політики реко-
мендує релігійним організаціям 
утворити служби, які координу-
ватимуть проти епідеміологічні 
заходи.

Про те, що богослужіння й 
інші релігійні обряди під час 
карантину мають проводитися 
тільки дистанційно, йдеться і в 
офіційному листі «Про заборо-
ну всіх масових заходів», якого 
отримала Катеринівська сіль-
ська рада від Кіровоградської 
облдержадміністрації.

ОДА посилається на поста-
нову уряду «Про запобігання 
поширенню на території України 
гострої респіраторної хвороби 

COVID-19,  спричиненої корона-
вірусом SARS-CoV-2» в редакції 
за 2 квітня 2020 року. Цією по-
становою продовжено в Україні 
карантин до 24 квітня ниніш-
нього року та передбачено, що 
в цей час забороняється: пере-
бування в громадських місцях 
без вдягнутих респіратора або 
захисної маски; переміщення 
групою більш ніж дві особи (крім 
випадків службової необхідності 
та супроводження дітей); пере-
бування в громадських місцях 
осіб, які не досягли 14 років, без 
супроводу батьків; відвідування 
парків, скверів, зон відпочинку, 
лісопаркових та прибережних 
зон (крім вигулу домашніх тва-
рин однією особою та у випадку 
службової необхідності); відвід-
ування спортивних та дитячих 
майданчиків; відвідування уста-
нов і закладів, які надають па-
ліативну допомогу, соціального 
захисту, установ і закладів, які 
надають соціальні послуги; пе-
ребування на вулицях без доку-
ментів, які посвідчують особу.  

Святкуємо Пасху вдома

Напастю для багатьох обо-
знівців стали собаки, яких від-
пускають на ніч деякі односель-
ці. 

– Чужі собаки в мене на го-
роді стежки протоптали, – бідка-
ється жителька Обознівки Таїсія 
Баланда. – А за горо-
дом пір’я повно, це 
ж подавили чиїхось 
курей.    

За словами Та-
їсії Василівни, не-
щодавно обознів-
ська громадськість 
з’ясувала, чий соба-
цюра гасав ночами 
чужими городами.  

– Та людина усві-

домила, що чинила неправиль-
но, і тепер постійно тримає пса 
на прив’язі, – каже Баланда. – 
Спасибі їй. Але дехто ще продо-
вжує відпускати своїх собак. 

Жінка закликає таких земля-
ків до відповідальності.     

Будьте людьми, 
прив’яжіть собак 

Фізіологічне старіння організму починається задовго до зовнішніх проявів 
– вже у віці 40–50 років поступово згасають функції органів, в першу чергу – 
системи травлення (шлунка, кишечника, печінки та підшлункової залози).

Нормальне, фізіологічне старіння – це старіння практично здорових лю-
дей. Патологічне, передчасне, завжди ускладнене хворобами.

Тому від нашого способу життя у молодому та середньому віці залежить 
те, на що налаштується організм: або на раннє старіння, або на максимальне 
запобігання передчасним змінам організму та формування пізніх (відстроче-
них) процесів старіння.

Як прийняти спадщину під час карантину
Нагадую, що із заявою про прийняття спадщи-

ни або про відмову від неї  потрібно звертатися до 
нотаріуса протягом 6 місяців з дня смерті помер-
лої особи, інакше доведеться в судовому порядку 
встановлювати додатковий строк прийняття спад-
щини. Така заява подається спадкоємцем осо-
бисто або надсилається поштою до нотаріальної 
контори за останнім місцем проживання померлої 
особи. Зараз, в умовах карантину, найзручніший 
та надійніший спосіб вступити в спадкові права 
або відмовитись від них – надіслати нотаріусу

поштою заяву в простій письмовій формі. Жи-
телів Кропивницького району обслуговує Держав-
на нотаріальна контора Кропивницького району за 
адресою: вул. Преображенська, 2, м. Кропивниць-
кий (колишній Будинок побуту, 4-й поверх). Під час 
карантину прийом громадян здійснюється за по-
передньою домовленістю. Тел. : (0522)32-13-18,    
066-454-67-96,       095-233-88-01,            095-366. 
 

А. ЛЕБЕДЧЕНКО, завідувач Кропивницької 
районної державної нотаріальної контори


